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Interviu cu pre[edinta Organiza]iei pe }ar` - Landsorganisationen (LO)

WWaannjjaa  LLuunnddbbyy--WWeeddiinn::
”O SUEDIE INTEGRAT~ ESTE POATE CEA MAI IMPORTANT~ SARCIN~ A GENERA}IEI NOASTRE.”

Silvia Constantinescu: Au trecut deja cinci ani de
când am stat de vorb` cu predecesorul t`u, Bertil
Jonsson, despre unele probleme sindicale [i despre
unele aspecte ale societ`]ii suedeze. LO are ast`zi ca
pre[edinte o femeie, prima din istoria LO-ului. Înainte
de a discuta [i cu tine, în calitatea pe care o ai acum,
vreau s` te rog s` te prezin]i cititorilor mei. Cine e[ti
Wanja Lundby-Wedin?

Wanja Lundby Wedin: OK. M` numesc Wanja
Lundby Wedin [i sunt intervievat`
acum în calitatea mea de pre[edinte
al Organiza]iei pe }ar` - LO. Dac`
trebuie s` m` prezint, atunci am s`
m` prezint ca Wanja, care este
c`s`torit` cu Lennart, care are 2
copii, Johan, care va face în curând
26 de ani, [i Anna, care are 20 de ani.
Am [i dou` pisici. Sunt n`scut` în
Stockholm, unde am tr`it toat` via]a.
Înainte de a lucra aici, la LO, am fost
angajat` la sindicat de 20 de ani, c`ci
eu vin de la Kommunalarbetar-
förbundet; dar eu am la baz` meseria
mea în domeniul îngrijirii medicale;
eu sunt de fapt sor` medicl` [i am
lucrat mul]i ani la spital, aici în
Stockholm, cel mai mult la spitalul
Danderyd. E muncesc mult, dar
atunci când sunt liber` îmi place s`
merg la locul nostru de odihn` din
arhipelag; îmi place s` g`tesc, s` fac
pr`jituri, s` dau cu grebla, s`
pescuiesc [i s` fac lucruri practice.

S.C.: Bertil Jonsson îmi spunea în 1996 când l-am
întâlnit c`: "Mi[carea muncitoreasc` din Suedia
const` din dou` ramuri pe acela[i trunchi: ramura
sindical`, LO, [i ramura politic`, care este partidul
Social-Democrat [i noi colabor`m între noi." Ai
aceea[i p`rere ca Bertil Jonsson?

W.L-W.: Da. Este important s-o spunem, c` noi
colabor`m, nu pentru ca s` înt`rim un partid politic,
ci pentru a-i ajuta pe membrii no[tri. Noi avem
anumite interese de baz`, pe care dorim s` le ajungem
în interesul membrilor no[tri, cum ar fi situa]ia
acestora la locul de munc`, pentru ca noi s` putem s`
ducem tratative cu partea advers`. {i desigur c` este
nevoie de hot`râri politice pentru ca membrii no[tri s`
aibe condi]ii mai bune în sistemul de asigur`ri
generale, în sistemul asigur`rilor de accident, care-]i
d` o garan]ie total` când e[ti accidentat, o asigurare
care-]i d` condi]ii mai bune când e[ti [omer, c` se
duce o politic` a pie]ii muncii favorabil` membrilor
no[tri, c` sistemul de îngrijire a copilului s`
func]ioneze satisf`c`tor, etc. {i pentru a ajunge s`
realiz`m aceste scopuri avem nevoie de colaborare cu
un partid [i atunci colabor`m cu social-democra]ii
care este cel mai aproape de scopurile, de vederile
noastre.

S.C.: Dar dac` ar exista alt partid care ar avea o idee,
o propunere care s` fie favorabil` membrilor vo[tri,
de exemplu, dac` modera]ii sau liberalii ar promova o
astfel de idee, a]i colabora cu ei?

W.L-W.: Am putea alege s` nu colabor`m numai cu
un singur partid, ci s` alegem colaborarea dup`
probleme concrete, în func]ie de ce partid este cel mai
aproape de interesul nostru. Dar noi am ales s`
colabor`m cu un singur partid, c`ci noi dorim s`
influen]`m din interiorul partidului, pentru a putea
face schimb`ri sociale de aici. Aceasta înseamn` c`
nu putem s` s`rim de la un partid la altul în unele
probleme concrete, dar putem s` încerc`m ca partidul
cu care colabor`m, social-democra]ii, s` colaboreaze

cu alte partide ca cerin]ele membrilor no[tri s` fie
realizate.

S.C.: Pân` în anii ’70, când "modelul suedez" a
func]ionat, a]i avut o colaborare bun` [i cu Asocia]ia
Patronilor Suedezi (SAF). Ave]i ast`zi aceea[i bun`
colaborare cu SAF-ul?

W.L-W.: Depinde ce în]elegi prin asta. Ast`zi nu
avem acelea[i rol. Atunci colaboram în problema

tratativelor de salarii [i condi]ii de angajare; ast`zi
ducem tratative legate de asigurarea genereal` [i de
boal` a membrilor no[tri, de pensii. Dar noi avem
rela]ii bune [i ast`zi.

S.C.: Dar atunci era vorba de un consens…

W.L-W.: Nu pot s` spun aceasta, mai ales dup`
reorganizarea SAF-ului. SAF-ul s-a unit cu Uniunea
Industria[ilor (Industriförbundet) [i au devenit
Industria Suedez` (Svensk Näringsliv). Eu cred c` ne
putem întoarce la o colaborare bun`. Chiar dup` acest
interviu voi întâlni reprezentan]i ai SAF-ului ca s`
asist`m împreun` la o conferin]` despre medicin`,
deoarece noi împreun` r`spundem de asigur`rile de
munc` [i acord`m foarte multe ajutoare pentru
cercetare medical`, pentru a îmbun`t`]i s`n`tatea
membrilor no[tri. Evident ca avem o rela]ie bun` [i
mai ales rela]ii personale bune.

S.C.: Înseamn` mult rela]iile personale în rezolvarea
unor probleme ale membrilor LO?

W.L-W.: Înseamn` foarte mult! A ar`ta respect
reciproc, este o codi]ie pentru ca apoi s` dezvolt`m un
consens.

S.C.: Dac` e[ti membru în LO, se presupune c` e[ti
membru în partidul social-democrat?

W.L-W.: Nu!

S.C.: Din cotiza]ia pe care membrii LO o pl`tesc, o
parte merge la politica social-democrat`, dar ast`zi
exist` membri LO care nu mai voteaz` cu SD, ci, de
exemplu, cu modera]ii, partidul mediului, partidul de
stânga - fost comunist. Ace[tia ar dori ca cotiza]iile
lor s` mearg` la partidele cu care voteaz` ei. Cum
vezi asta?

W.L-W.: Noi nu-i d`m o mare parte din cotiza]iile
noastre partidului social-democrat, ci numai 3
coroane pe membru [i an. Nu este vorba de o sum`
mare.1 Noi nu am putea face aceasta, dac` nu ar exista
o hot`râre luat` la congresele noastre de a avea

aceast` colaborare cu social-democra]ii. Banii pe
care-i d`m sunt pentru a avea o activitate local` care
s` func]ioneze.

S.C.: Pân` în anii '70 membrii LO erau membri în
partidul SD.

W.L-W.: Atunci aveam aderare colectiv` la SD…

S.C.: … dar pe la sfâr[itul anilor ´80 membri ai LO au
început s` fug` [i la alte partide…

W.L-W.: … membrii no[tri se puteau
rezerva politic, dar având acea
"aderare colectiv`" nu puteau s` fie
membrii altui partid. Eu cred îns` c` [i
atunci mul]i votau pe alte partide.
Ast`zi nu mai avem "aderare
colectiv`", de aceea d`m acel "ajutor
de partid" de 3 coroane pe membru [i
an.1 Dar cum s` voteze membrii no[tri,
nu pot eu s` hot`r`sc; de altfel,
niciodat` nu a[ încerca s` orientez
voturile oamenilor. Dar atât timp cât
Congresul nostru a hot`rât s`
colabor`m cu social-democra]ii [i atât
timp cât majoritatea membrilor
voteaz` cu social-democra]ii, atunci
consider c` exist` o baz` pentru
aceast` colaborare, c`ci nu exist` nici
un alt partid care are o ancorare la fel
de mare asupra membrilor ca partidul
social-democrat.

S.C.: Partidele burgheze care-[i
prezint` deja platforma politic`

comun` pe anumite puncte au ca plan, dac` vin la
putere, s` mic[oreze impozitele. Cum vezi aceast`
inten]ie?

W.L-W.: Consider c` este gre[it, nu pentru c` eu
consider c`-i pl`cut s` pl`te[ti impozite mari, ci
pentru c` noi trebuie s` alegem pe ce cale dorim s`
mergem. Ori vrem s` avem o societate în care
membrii ei pl`tesc impozit, chiar dac` o parte din
membrii societ`]ii consider` c` este prea mare, care
s` ajung` pentru bun`starea nastr` colectiv` (pl`te[ti
impozit dup` posibilit`]i, [i prime[ti dup` nevoi) [i
dac` ne uit`m la ce nevoi avem, costat`m c` acum
avem un surplus destul de mare în finan]ele statului [i
cred c` acesta va fi [i mai mare în anii care urmeaz`,
dar dac` privim în viitor [tim deja c` va fi nevoie de
mult mai mu]i bani pentru îngrijirea b`trânilor. Peste
10-15 ani finan]ele statului vor sc`dea [i de aceea
trebuie ca deja ast`zi s` pl`tim impozite pentru acea
zi când noi în[ine va trebui s` ne pension`m. Dac`
sc`dem impozitul ast`zi, va fi foarte greu s`-l ridic`m
apoi într-o economie interna]ionalizat`. Eu consider
c` cea mai bun` solu]ie este s` fim foarte aten]i cu
impozitele, pentru a ne asigura viitorul.

S.C.: Dar UE recomand` Suediei o sc`dere a
impozitelor.

W.L-W.: UE nu are nici un punct de vedere asupra
impozitelor interne ale statului nostru. UE poate avea
puncte de vedere numai asupra impozitelor "mobile",
de exemplu impozitul pe capital. {i de fapt Suedia nu
are impozite extrem de mari, dac` compar`m cu alte
]`ri; noi pl`tim în Suedia diferite ajutoare, de exemplu
ajutor pentru copii, ajutor de locuire, din impozitele
pe care le ia statul, în timp ce în Anglia fac sc`dere la
impozit pentru astea.

S.C.:. Cu câ]iva ani în urm`, prin ’93-94, am stat de
vorb` cu P.O. Edin, economul vostru de atunci, care-´
mi spunea c` membrii LO nu sunt favorabili UE. Se
poate vorbi de o schimbare de atitudine a membrilor
fa]` de UE?                �4
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